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KASEJOVICKÉ NOVINY
Měsíčník města Kasejovice a obcí Hradiště, Nezdřev, Oselce a Životice

TJ Sokol Kasejovice vás srdečně 
zve na 

Dětský den
v neděli 2. června 2024 od 14 hod.
na fotbalovém hřišti v Kasejovicích

Ukončení 2. světové války si občané České republiky 
připomínají oficiálně 8. května. Obyvatelé Kasejovic na tuto 
událost vzpomínají o pár dnů dříve, a to 6. května, v den, kdy 
američtí vojáci poprvé vstoupili do Kasejovic.

Letošní rok byl však výjimečný. V rámci Oslav osvobození 
měli obyvatelé Kasejovic a okolí možnost zhlédnout v pátek 3. 
května jedinečné představení Patricka Dewana The Accidental 
Hero/ Náhodný hrdina. Je to příběh jeho dědečka Matta 
Konopa, který se čirou náhodou při osvobozování 
Československa ocitl v rodné vesnici svých prarodičů. 
„Dědečkův příběh je něco jako pohádka. Na konci 2. světové 
války osvobozoval stejné město, v němž jeho prarodiče dříve 
bydleli. Lidé z Domažlic jej nesli na ramenou a nazývali jej 
svým osvoboditelem. Já přitom věřím, že oni osvobodili jeho,“ 
říká Patrick Dewane. Neobyčejný příběh obyčejného člověka, 
který nestál o povýšení, slávu ani o to stát se hrdinou. Příběh, 
který může vymyslet jenom život. Patrick Dewane předvedl 
strhující vystoupení, místy humorné, jindy dojemné, za něž byl 
po skončení odměněn dlouhotrvajícím potleskem.  

V pondělí 6. května pokračovaly Oslavy osvobození 
programem na náměstí. Ten zahájily recitací žákyně 

kasejovické základní školy, poté následoval projev starosty 
města ing. Václava Jakubčíka. Připomněl, mimo jiné, oběti 
druhé světové války včetně těch kasejovických, které přítomní 
po skončení projevu uctili minutou ticha. Po položení věnce 
k pomníku zazněly česká a americká hymna. Česká hymna 
zazněla podruhé znovu u pomníku v parku, kam se účastnící 
oslav přesunuli, a kde byl také položen věnec. Program 
pokračoval na náměstí vystoupením Lidového souboru 
Pšeničky, které převedly pásmo písniček a básniček. Ani letos 
nechyběl tanec s přihlížejícími. Po celou dobu mohli přítomní 
obdivovat vojenskou techniku, s níž jako obvykle dorazili 
členové klubu Přátelé 4. obrněné divize Prácheňsko. 

Na závěr je třeba poděkovat všem účinkujícím, p. Adrianu 
Blankovi, který celou akci bezvadně ozvučil, a firmě Interiors 
za zapůjčení nákladního automobilu, který opět posloužil jako 
pódium.

                                                                                                                     

                                                                Marie Koutníková

Náhodný hrdina zahájil Oslavy osvobození
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Provádíme stavební a zednické práce:

- Demolice, sanace, opravy  
- Stavby plotů, opěrných zdí, příček, 
  základových desek
- Pokládku obrubníků, zámkové dlažby
  z kamene, obklady teras, chodníků apod. 
- Pokládku drenáží, žlabů, přípojky vody, 
  usazení šachet, vpustí, jímek
- Zateplování domů, lepidlo, štuk, fasádní 
  omítka
- Práce se dřevem a jiné práce
- Bagr + auto s kontejnerem k dispozici
- Zajišťujeme odvoz a dovoz  materiálu     
   

 Více info: tel: 725 882 700 nebo 
 e-mail: mjelen10@gmail.com

Pečovatelská služba Kasejovice se 

zapojila do projektu Institutu 

sociální práce „ŽÍT DOMA“
Mnoho občanů se diví a ptá, proč pečovatelská služba odmítá 

potencionální klienty služby v tom, že jim dovážku obědů nezajistí 
a pečovatelky jim dají telefonní číslo na komerční službu, která jim 
oběd doveze.

Pečovatelská služba prochází proměnou vlastního nastavení 
pečovatelských služeb, např. rozšířením pracovní doby do 
odpoledních hodin. Cílem služby je podpořit možnost lidem žít 
v domácím prostředí i v případě závislosti na pomoci další osoby, 
aby nemuseli předčasně odcházet do pobytových služeb, např. 
domovy pro seniory, domovy se zvláštním režimem, usnadnit 
pomoc rodinným příslušníkům, kteří se o blízkého starají.

Pečujeme o klienty, kteří potřebují větší a opakovanou péči 
během dne, např. lidé propouštění po hospitalizaci do domácí péče, 
po mozkových příhodách, osoby s demencí, onkologickými 
onemocněními atd.   

                                                                                                                                                               

                                                                             Lenka Sudová

Hasičská taneční zábava

Po několika letech se nám povedlo uspořádat úspěšnou taneční 
zábavu, která se konala 20. dubna ve Čmelíkárně. Celý večer 
probíhal v režii členů SDH Kasejovice. K tanci a poslechu hrála 
skupina Miloše Velíška. Prvními písněmi roztancovaly hasičky 
parket, který takto udrželi skvělí muzikanti plný až do ranních 
hodin. 

Díky štědrým sponzorům dali členové SDH dohromady 
bohatou tombolu. Tímto děkujeme všem sponzorům, kteří akci 
podpořili. Doufáme, že se nám povedlo založit další tradiční 
zábavu v Kasejovicích. Zároveň bychom chtěli poděkovat 
kasejovickým chovatelům za poskytnutí prostor pro zorganizování 
zábavy. V neposlední řadě patří díky také všem zúčastněným, kteří 
nás přišli podpořit a užít si s námi sobotní večer. Věříme, že příští 
rok se uvidíme znovu a možná i ve větším počtu.

Členy SDH můžete vidět v akci také na okrskové soutěži 
v Řesanicích15.6.2024.

 

                                                           SDH Kasejovice

Duben v Bezděkově
Den Země se 

celosvětově slaví 22. 
dubna. Je to svátek, 
k t e r ý  n á m  m á 
připomenout, že jiný 
D O M O V  m í t 
n e b u d e m e  a  ž e 
bychom se tedy o něj 
měli dobře starat 
a udržet ho i pro 
další generace. A co 
má s tímto svátkem 
společného Barbie? 
Věřím, že každý už 
někdy viděl nebo 
měl v rukou panenku 
Barbie. Štíhlé tělo, 
vosí pas,  dlouhé 
nohy a  nespočet 
t v á ř í  a  p o d o b . 
V  l e t o š n í m  r o c e 
o s l a v i l a  6 5 . 
narozeniny a pojala 

je netradičním, ale přesto velmi užitečným způsobem. I naše 
obec se zapojila do akce „S Barbie uklidíme Česko“. V pátek 
19. dubna v 16 hodin byl sraz v Bezděkově před bývalou 
prodejnou. Panenku Barbie provází barva růžová, a tak jsme 
vyfasovali růžové rukavice a ve stejné barvě i pytle na odpadky. 
Dvě účastnice dokonce obdržely růžová trička s logem akce. 
Teplota do 10°C, vítr a přeháňky, takže na tričko to úplně 
nebylo. Sešlo se nás přes dvacet a všichni byli vybaveni teplým 
oblečením. Rozdělili jsme se do pěti skupin podle cest, které 
vedou z naší vesnice a které jsou zaneřáděné od neukázněných 
projíždějících návštěvníků a řidičů. Nasbírali jsme asi deset 
pytlů odpadků. Odměnou nám bylo kromě pocitu z dobře 
odvedené práce teplo u kamen a malé občerstvení. Děti si 
odnesly i diplom za účast. V Hradišti a Zahorčičkách se uklízelo 
až v sobotu 20. dubna, kdy počasí nebylo o nic lepší. Účastníky 
provázel vítr a déšť. 

Zatímco se v sobotu v jiných obcích uklízelo, my jsme 
přijali pozvání bezděkovských dobrovolných hasičů a vydali se 

na výlet. Nápad vznikl na výroční hasičské schůzi na začátku 
letošního roku. Cílem bylo stmelit se napříč generacemi 
a odměnit členy sboru za celoroční poctivou práci. Na výlet se 
všichni těšili. Vyrazili jsme autobusem směr Starý Plzenec, kde 
nás čekala prohlídka místní vinařské firmy Bohemia Sekt. Díky 
skvělé a zábavné průvodkyni Stáně jsme si návštěvu skvěle 
užili. Na závěr nechyběla degustace, kterou si naplno mohli 
vychutnat všichni včetně řidičů. Po společné večeři jsme se 
vraceli spokojeni a příjemně unaveni domů. 

Měsíc duben jsme zakončili tradičním stavěním máje na vsi. 
Oproti loňskému roku se nás sešlo málo. To nám však 
nezabránilo připravit, ozdobit a postavit májku jako obvykle 
bez techniky pomocí ženkrutů. Na zdobení barevnými fábory se 
nejvíce podílely děti, které pak přihlížely, jak se májka pomalu 
zvedá vzhůru. Vzhledem k suchu a větrnému počasí se asi po 
čtyřiceti letech, jak vzpomínali pamětníci, nezapálil velký oheň 
za vsí. Výjimkou v této dlouhé době byl pouze covidový rok 
2020, kdy jsme se nesměli shromažďovat. Čarodějnici jsme 
sice nezapálili, ale o opečené buřty jsme se neošidili. Rozdělali 
jsme si ohníček v areálu bývalého letního kina pod odborným 
dozorem našich hasičů. Účast byla hojná a zdrželi jsme se do 
pozdních večerních hodin. 

Děkujeme všem, kteří se podíleli na všech zmíněných 
akcích, především našim hasičům.

                                                                      Šulcová Olga

McDonald´s cup 2024

V úterý 23. 4. 2024 se žáci kasejovické školy zúčastnili 
okrskového kola McDonald´s cupu, fotbalového poháru pro 
první stupeň základních škol. Turnaj se konal tradičně 
v Žinkovech. Kromě našeho družstva ještě dorazily týmy 
z Blovic, Žinkov, Milče, Nepomuka a Spáleného Poříčí. I přes 
chladné počasí, které panovalo po celý den, byly k vidění 
kvalitní výkony. V kategorii I (žáci 1.-3. třídy) naši žáci 
obsadili 5. místo. Více radosti nám přinesla kategorie II, kde 
naši hráči získali krásné 3. místo. Ráda bych pochválila 
všechny za předvedené výkony. Zásluhu mají nejen naši žáci, 
ale i jejich dlouholetá trenérka paní Eva Chárová. Vydatně jí 
pomáhali i pan Šejvl a pan školník Darda. Věřme tomu, že 
příští rok bude ještě úspěšnější než ten letošní. Držme jim 
palce. 

Sestava družstva I: Pavel Květoň, Kony Liehmann, Lukáš 
Faměra, Gabča Chárová, Matwii Khomych, Matěj Panýrek, 
Petr Merhout, Vlasta Kronďák, Max Malaphan, Ivan 
Dmytrashko. 

Sestava družstva II: Luboš Fous, Vojta Jiránek, Michal 
Šejvl, Vašek Máška, Lada Dmytrashko, Tomáš Hajný, Pavel 
Týc, Martin Bajza, Ondra Chára, Vít Bouše, Nela Květoňová, 
Ema Kališová. 

                                                                                 

                                                                  Olga Šoralová

Tam nahoře, mezi hvězdami 
máme někoho, 

koho budeme navždy nosit 
ve svém srdci.

Dne 16. května 2024 je to 
již 10 let, co není mezi 

svými nejbližšími 

pan

Květoslav Weiss

S láskou a vzpomínkou v srdci
 manželka Marie

 syn Martin, 
syn Ondřej s manželkou Luckou

a nepoznané vnučky Stellinka a Anetka
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MATEŘSKÁ ŠKOLA KASEJOVICE     
Veselá školka plná písniček 

a hrajících si  dětiček - „Soví školka”

J
A
R
O

Květen
Světem letí novina, že prý květen začíná. Všechno kvete, 

krásně voní, motýlci se spolu honí. Pro nás děti měsíc plný her 
na nově opravených průlezkách na zahradě školky, stavbaření 
na pískovišti a sportování. Těšíme se na školní výlet na hrad 
Švihov s pohádkou O Bajajovi a pěší výlety do okolí za 
poznáváním přírody a zvířátek.

Co se nám líbilo
Divadlo Ondřej s pohádkou Spící království. Pohádka plná 

dramatizace o nemocném králi, dvou princích, kteří se vydali 
pro živou a mrtvou vodu, za radostí a za smrtí. Nechyběla ani 
princezna a nestvůry v začarovaném zámku. Pohádková píseň 
„Znám já zámek za horama a v tom zámku sličná panna.“

Beseda se spisovatelem Janem Opatřilem o jeho knize 
Kapřík Metlík. Společně jsme si povídali o životě vodních 
živočichů - raků, sumců, štik a kapříků. Kde se jim nejlépe žije, 
jaké mají pod vodou domečky a co do vody vůbec nepatří. Pan 
spisovatel nám přečetl úryvek z knihy a pak jsme si o kapříkovi 
Metlíkovi povídali. Kdo chtěl, mohl si knihu s podpisem pana 
spisovatele zakoupit. Už všichni víme, jak se správně chovat ke 
knihám, těšíme se, až budeme umět číst.

Co se nám povedlo
Ukliďme Česko – zapojili jsme se do organizovaného 

úklidu, projekt ve kterém jsme přihlášeni již druhý rok. 
V letošním roce jsme tuto akci nazvali „Uklízíme Lipěnky – 
cestu do školky“. Vybaveni rukavicemi a pytli jsme obešli 
naplánovanou trasu úklidu a naplnili pět pytlů papíru, pet lahví 
od limonád a dalších věci, co do přírody nepatří.

Malí zahradníci
Při zpěvu naší oblíbené písničky Šel zahradník do zahrady 

a Krtek jsme si na zahradníka zahráli a vyseli na školkové 
záhonky mrkev, hrášek a petrželku. Vypleli a okopali jahody 
a bylinkový záhonek. Ještě pilně zalévat a uvidíme, jaká bude 
úroda. Učíme se, co potřebují rostliny k životu a jak důležitá je 
voda v přírodě.

Čarodějnice ve školce
Na čarodějný rej ve školce jsme se 

připravovali celý týden. Četli jsme si 
pohádky o čarodějnicích, ježibabách, 
ježidědcích. Vyráběli jsme pro čarodějnici 
kocoura, kreslili a vytvářeli ježibaby, učili 

jsme se veršovanou pohádku od F. Hrubína Perníková 
chaloupka.

Naše přípravy vyvrcholily 30. dubna rejem čarodějnic 
a čarodějů při hudbě v čarodějných kostýmech. Dopoledne plné 
soutěží, tance a odměn jsme si všichni opravdu užili a tím si 
zkrátili čekání na opravdové večerní pálení čarodějnic s rodiči 
doma.

Už víme, co budeme dělat
Eny, beny, enyky, budem honit vodníky. 

Rozběhané nožky máme, za chvíli je pochytáme!  

                                             Ivana Ledvinová, ředitelka MŠ                                                                                                                   

SVOZ PLASTŮ
proběhne v pondělí

27. května 2024

Plastový odpad v zavázaných pytlích 
uložte den předem na tradičních 
sběrných místech v Kasejovicích. 

Na vesnicích odpad uložte na náves
 ke kontejneru na sklo. 

Pytle neukládejte mimo určená místa. 

Kytky na talíři
Jaro je obdobím, 

k d y  s e  v š e c h n o 
z e l e n á  a  k v e t e . 
R o z k v e t l é  l o u k y 
nemusí potěšit jen 
oko a duši, ale také 
žaludek, a to nejen ten 
králičí. Na besedu do 
k u l t u r n ě 
společenského centra 
přijela 8. dubna paní 
Jana Vlková, která 
sama sebe nazývá 
květožroutkou. Paní 
Vlková je odbornicí 
na plané rost l iny 

a také autorkou několika kuchařek, kde v receptech využívá 
právě tyto rostliny. Dověděli jsme se, že plané rostliny jsou 
vítaným doplňkem jídelníčku právě na jaře, kdy dokáží posílit 
imunitu. Dodají tělu vitamíny, minerály a další prospěšné látky. 
Jejich chutě se rychle mění v závislosti na sezóně, a tak to, co 
sbíráme na jaře, nemusí být už v létě chutné. 

Většina návštěvníků besedy si zajisté rozšířila obzory 
a možná zařadí do svého jídelníčku něco, co tam dosud nebylo, 
ale roste někde kolem.

                                                                                                     

                                                                                                  

                                                                  Marie Koutníková

Pšeničky a Velikonoce

Náš velikonoční program jsme i letos doplnili o ukázky 
lidových tradic, takže se „křístalo“, koledovalo s klepačkami, 
darovala se malovaná vajíčka, kluci „šupali“ pomlázkami. 
Oprášili jsme opět jarní a speciálně velikonoční říkadla.

Velikonoce jsme zahájili na jarních trzích ve Spáleném 
Poříčí. V Horažďovicích se v průběhu vystoupení počasí 
otočilo z krásného slunečného dne ve vichřici a déšť. I v těchto 
podmínkách jsme nakonec dokázali odehrát celý program, ale 
museli jsme si doslova držet stan nad hlavou. Děkujeme za 
pomoc i všem přítomným rodinným příslušníkům. Právě 
v těchto extrémních podmínkách se projeví duch „správné 
party“ a my jsme moc rádi, že „se máme“! Poděkování patří 

také našemu „dvornímu“ zvukaři Adrianu Blankovi, že nás i 
v tak těžkých podmínkách dokonale nazvučil.

Následovalo tradiční vystoupení na náměstí Republiky 
v Plzni. Je zajímavé pozorovat, že někteří lidé už vůbec neznají 
tradiční zvyky, takže „křístání“ po plzeňském náměstí vždy 
vzbudí veliký rozruch.

Vyvrcholením našeho velikonočního snažení bylo 
vystoupení v plzeňské ZOO. Přesto, že naše vystoupení bylo 
plánováno až na odpoledne, museli jsme se zde sejít již brzy 
ráno. Důvodem bylo natáčení živého vstupu našeho souboru 
pro Český rozhlas Plzeň, který zde natáčel pořad „Velikonoce 
v ZOO“. Paní redaktorka se zeptala některých našich členů na 
dodržování velikonočních tradic a pak jsme hráli písničky 
z našeho regionu. Na vlnách Českého rozhlasu Plzeň jste nás 
mohli slyšet v přímém vstupu v 9.35 a pak ještě v odpoledním 
pořadu ze záznamu. Přesně ve 14 hod. začalo naše vystoupení 
na statku Lűftnerka, které jsme pro natěšené návštěvníky 
doslova přivezli na „drkači“ nebo také „hrkači“. Je to vlastně 
veliký dřevěný trakař, který svým předním kolem rozeznívá 
dřevěné listy, stejně jako křístačka. Odměnou za vystoupení 
nám byla komentovaná prohlídka v pavilonu šimpanzů a jejich 
krmení. Vyprávění paní ošetřovatelky bylo velmi poučné 
i zábavné.

V dubnu jsme ještě potěšili obyvatele DPS v Nepomuku. 
Celé odpoledne jsme si všichni společně moc užili, s babičkami 
bylo opravdu veselo.

Těšíme se na další milá setkání!

                              Oldřich Ondrušek a Romana Blanková,

                              vedoucí souboru PŠENIČKY

Těžko se s vámi loučilo, těžké je bez vás žít, láska však smrtí 
neskončila, v srdci vás stále budeme mít.

Dne 12.5.2024 
uplyne již 10 let od 

doby, kdy nás 
navždy opustil 

pan 

Václav Houlík 
z Oselec

Dne 3.6.2024 
vzpomenem 1. 

smutného výročí, 
kdy dozněla píseň 

života paní 

Jitky Houlíkové 
z Oselec

Se smutkem v srdci vzpomínají dcera a syn s rodinami 
a děkují všem, kdo vzpomenou s nimi.
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Jak dobře znáte své město
 aneb rozhýbejte své mozkové závity

Díl 16. O právu útrpném aneb jak se v Kasejovicích 
popravovalo a mučilo - část druhá

Někdy, když se obě strany domluvily na finančním 
odškodnění, nemuselo na útrpný výslech a popravu vůbec dojít. 
Uveďme dva příklady z kasejovických kronik: „V Kasejovicích 
roku 1455 jistý Ladman se svými syny zaplatili za hlavu 
Špináčkovu přátelům jeho 4 kopy českých grošů a 10 liber 
vosku kasejovickému kostelu (odpustek). Roku 1557 platil 
Václav, písař kasejovický za to, že zabil Šimona z Chlomku 
v Mladém Smolivci o pouti budislavické 16 kop míšeňských, 20 
liber vosku, zádušní lázni, na postavu černého sukna a 10 mší 
sloužit, 5 v Kasejovicích a 5 v Budislavicích.“

Když někdo něco ukradl, někoho křivě pomluvil nebo 
hanlivě nadával na veřejnosti na vrchnost nebo dokonce 
panovníka, přišli na řadu nižší, většinou spíš ponižující tresty, 
například zbičování, pálení cejchů nebo vsazení do pranýře. 
Ten se nacházel na náměstí, bohužel není známé přesné místo 
umístění, protože náměstí bylo až do roku 1791 okolo kostela, 
který stál přímo uprostřed. Za další malé přestupky hrozil 
městský arest. Například:

„Dne 28. septembrise 1680 Jiřík, syn Bartoloměje 
Mandlíře, a Matěj Čermák pokutu 3 zlaté a 30 krejcarů složiti 
mají pro vejstupek a noční buřičství.“ (ponocný je zavřel do 
arestu na dva dny).

Do věcí, za které se trestalo, patřilo i cizoložství. Většinou 
trest vykonal někdo tím pověřený od městské samosprávy, ale 
velmi neobvykle i farář jako i v tomto netradičním zápise z farní 
kroniky: „Dne 12.12. 1662 pokřtěn byl syn Tomáš, otec urozený 
a statečný Jan Burljan z Oujezda, syn z lože nepořádného 
zplozený, matka kurva jménem Juliana, muže má na vojně. Dal 
jsem mu pokutu 4 zlaté a vzal jsem mu pár volů a saně, se 

kterýma ke křtu přijeli.“
Jak se statečný rytíř dostal domů, to nám farní matrika 

bohužel neříká, ale muselo to být velmi nepříjemné a narození 
takového potomka mohlo vést až ke společenskému sestupu 
a pro zmíněnou „kurvu“ to mohlo znamenat pranýř.

Tak to by bylo vše, co jsem vám chtěl o kasejovickém právu 
útrpném a popravách povědět. Toto téma by si ovšem 
zasloužilo daleko pečlivější výzkum, pokud by někdo z Vás 
měl bližší informace o poloze šibenice v lese Kamejku (Na 
Stínadlech, Na Šibeničním poli či Na Spravedlnosti) budu moc 
rád, když se se mnou o tyto informace podělíte. Děkuji předem. 
Určitě bych chtěl na toto téma v budoucnu zorganizovat 
přednášku, ve které bych Vám pověděl mnohem více než se mi 
podařilo dát do těchto dvou článků. Například: jak se peklo na 
rumpále, jak se upalovaly čarodějnice a jak při jednom 
z výslechů za válek o rakouské dědictví (1741-42) kasejovičtí 
ochutnali pravou černou kávu.

Kvíz:
Kde stál v Kasejovicích pranýř?
a) u radnice
b) na náměstí
c) v parku

Jak vypadalo původní Kasejovické náměstí?
a) bylo vždy stejné jako dnes
b) dnešní náměstí nebylo, bylo jen to Jánské
c) náměstí bylo okolo kostela

Za co se netrestalo?
a) za cizoložství
b) za pomluvy
c) za šp blékáníatné o

                                                                   Matouš Nikl

Základní škola zapisovala budoucí 

prvňáčky

V pátek 5. dubna proběhl v kasejovické základní škole zápis 
budoucích prvňáčků, kteří poprvé usednou do školních lavic ve 
školním roce 2024/2025. Během pátečního odpoledne se přišlo 
v doprovodu svých rodičů, prarodičů a sourozenců zapsat 24 
budoucích prvňáčků. Děti svědomitě plnily připravené úkoly. 
Všichni předškoláčci byli velice šikovní a jednotlivé úlohy 
plnili na výbornou. Odměnou za jejich výkony jim byly drobné 
dárečky, které pro ně vyrobili žáci společně se svými učiteli. Se 
všemi budoucími prvňáčky se těšíme v září na shledanou. 

                                             Mgr. Štěpánka Löffelmannová, 

                                             ředitelka ZŠ Kasejovice

Otevírání studánek po druhé 

V loňském roce jsme poprvé uspořádali jarní pochod ke 
studánce sv. Jakuba s názvem Otvírání studánek. Akce to byla 
povedená, počasí nádherné a všichni jsme si to užili. Na podzim 
jsme studánku zamkli, a tak jsme ji chtěli také na jaře opět 
odemknout.  Bohužel, svatý Petr k nám byl nemilosrdný a od 
rána pršelo, teplota se pohybovala okolo 3 stupňů, přesto jsme 
doufali, že se počasí umoudří a přestane alespoň pršet. Nestalo 
se tak, a proto jsme pochod na poslední chvíli odvolali. 
Studánku jsme odemkli na dálku v kulturním centru při 
posezení s harmonikou p. Jana Čápa, za účasti těch 
nejodvážnějších, kteří se chtěli ke studánce vydat i v tomto 
počasí. Ke studánce tedy vyrazíme každý sám a budeme doufat, 
že smůlu už jsme si vybrali a příští zavírání a otvírání se 
uskuteční zase přímo u studánky. 

                                                                                                                                      

                                                              Marie Koutníková

Základní škola Kasejovice všechny srdečně 
zve na 

Školní akademii

ve středu 29. května 2024 od 16 hod. 
v Kulturně společenském centru Kasejovice

Závěrečný koncert žáků

 ZUŠ Nepomuk

v pondělí 17. června 2024 od 16.30 hod. 
v Kulturně společenském centru Kasejovice
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Díl 16. O právu útrpném aneb jak se v Kasejovicích 
popravovalo a mučilo - část druhá
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Uveďme dva příklady z kasejovických kronik: „V Kasejovicích 
roku 1455 jistý Ladman se svými syny zaplatili za hlavu 
Špináčkovu přátelům jeho 4 kopy českých grošů a 10 liber 
vosku kasejovickému kostelu (odpustek). Roku 1557 platil 
Václav, písař kasejovický za to, že zabil Šimona z Chlomku 
v Mladém Smolivci o pouti budislavické 16 kop míšeňských, 20 
liber vosku, zádušní lázni, na postavu černého sukna a 10 mší 
sloužit, 5 v Kasejovicích a 5 v Budislavicích.“

Když někdo něco ukradl, někoho křivě pomluvil nebo 
hanlivě nadával na veřejnosti na vrchnost nebo dokonce 
panovníka, přišli na řadu nižší, většinou spíš ponižující tresty, 
například zbičování, pálení cejchů nebo vsazení do pranýře. 
Ten se nacházel na náměstí, bohužel není známé přesné místo 
umístění, protože náměstí bylo až do roku 1791 okolo kostela, 
který stál přímo uprostřed. Za další malé přestupky hrozil 
městský arest. Například:

„Dne 28. septembrise 1680 Jiřík, syn Bartoloměje 
Mandlíře, a Matěj Čermák pokutu 3 zlaté a 30 krejcarů složiti 
mají pro vejstupek a noční buřičství.“ (ponocný je zavřel do 
arestu na dva dny).

Do věcí, za které se trestalo, patřilo i cizoložství. Většinou 
trest vykonal někdo tím pověřený od městské samosprávy, ale 
velmi neobvykle i farář jako i v tomto netradičním zápise z farní 
kroniky: „Dne 12.12. 1662 pokřtěn byl syn Tomáš, otec urozený 
a statečný Jan Burljan z Oujezda, syn z lože nepořádného 
zplozený, matka kurva jménem Juliana, muže má na vojně. Dal 
jsem mu pokutu 4 zlaté a vzal jsem mu pár volů a saně, se 

kterýma ke křtu přijeli.“
Jak se statečný rytíř dostal domů, to nám farní matrika 

bohužel neříká, ale muselo to být velmi nepříjemné a narození 
takového potomka mohlo vést až ke společenskému sestupu 
a pro zmíněnou „kurvu“ to mohlo znamenat pranýř.

Tak to by bylo vše, co jsem vám chtěl o kasejovickém právu 
útrpném a popravách povědět. Toto téma by si ovšem 
zasloužilo daleko pečlivější výzkum, pokud by někdo z Vás 
měl bližší informace o poloze šibenice v lese Kamejku (Na 
Stínadlech, Na Šibeničním poli či Na Spravedlnosti) budu moc 
rád, když se se mnou o tyto informace podělíte. Děkuji předem. 
Určitě bych chtěl na toto téma v budoucnu zorganizovat 
přednášku, ve které bych Vám pověděl mnohem více než se mi 
podařilo dát do těchto dvou článků. Například: jak se peklo na 
rumpále, jak se upalovaly čarodějnice a jak při jednom 
z výslechů za válek o rakouské dědictví (1741-42) kasejovičtí 
ochutnali pravou černou kávu.

Kvíz:
Kde stál v Kasejovicích pranýř?
a) u radnice
b) na náměstí
c) v parku

Jak vypadalo původní Kasejovické náměstí?
a) bylo vždy stejné jako dnes
b) dnešní náměstí nebylo, bylo jen to Jánské
c) náměstí bylo okolo kostela

Za co se netrestalo?
a) za cizoložství
b) za pomluvy
c) za šp blékáníatné o

                                                                   Matouš Nikl

Základní škola zapisovala budoucí 

prvňáčky

V pátek 5. dubna proběhl v kasejovické základní škole zápis 
budoucích prvňáčků, kteří poprvé usednou do školních lavic ve 
školním roce 2024/2025. Během pátečního odpoledne se přišlo 
v doprovodu svých rodičů, prarodičů a sourozenců zapsat 24 
budoucích prvňáčků. Děti svědomitě plnily připravené úkoly. 
Všichni předškoláčci byli velice šikovní a jednotlivé úlohy 
plnili na výbornou. Odměnou za jejich výkony jim byly drobné 
dárečky, které pro ně vyrobili žáci společně se svými učiteli. Se 
všemi budoucími prvňáčky se těšíme v září na shledanou. 

                                             Mgr. Štěpánka Löffelmannová, 

                                             ředitelka ZŠ Kasejovice

Otevírání studánek po druhé 

V loňském roce jsme poprvé uspořádali jarní pochod ke 
studánce sv. Jakuba s názvem Otvírání studánek. Akce to byla 
povedená, počasí nádherné a všichni jsme si to užili. Na podzim 
jsme studánku zamkli, a tak jsme ji chtěli také na jaře opět 
odemknout.  Bohužel, svatý Petr k nám byl nemilosrdný a od 
rána pršelo, teplota se pohybovala okolo 3 stupňů, přesto jsme 
doufali, že se počasí umoudří a přestane alespoň pršet. Nestalo 
se tak, a proto jsme pochod na poslední chvíli odvolali. 
Studánku jsme odemkli na dálku v kulturním centru při 
posezení s harmonikou p. Jana Čápa, za účasti těch 
nejodvážnějších, kteří se chtěli ke studánce vydat i v tomto 
počasí. Ke studánce tedy vyrazíme každý sám a budeme doufat, 
že smůlu už jsme si vybrali a příští zavírání a otvírání se 
uskuteční zase přímo u studánky. 

                                                                                                                                      

                                                              Marie Koutníková

Základní škola Kasejovice všechny srdečně 
zve na 

Školní akademii

ve středu 29. května 2024 od 16 hod. 
v Kulturně společenském centru Kasejovice

Závěrečný koncert žáků

 ZUŠ Nepomuk

v pondělí 17. června 2024 od 16.30 hod. 
v Kulturně společenském centru Kasejovice



Květen 2024                                                    str. 8                                       Číslo 5; ročník XXIX. Květen 2024                                                    str.9                                     Číslo 5;  ročník XXIX.

Březen - do knihovny vlezem

Již od 50. let 20. století je měsíc březen nazýván Měsícem 
knihy. Tehdejší propagátoři využili tuto akci jako nástroj 
osvěty. Jejich cílem bylo, aby se knihy dostaly do všech 
domácností a do povědomí co největšího počtu lidí. Akce měla 
být v praxi využívána na takzvaných „ideologicky rostoucích" 
skupinách jako byla mládež, zemědělci a dělníci, a ti měli být 
přetvořeni na dokonale uvědomělé soudruhy, bezmezně oddané 
socialistickému režimu. Knihovny a knihkupectví měly 
vedoucí slovo a pořádaly nejrůznější akce, besedy či večery 
poezie. Paradoxně do toho tehdejší politici nijak nezasahovaly 
a jejich záměr, přinést knižní osvětu, se pomalu začal naplňovat. 
S příchodem sametové revoluce v roce 1989 přestal být Měsíc 
knihy ministerstvem řízenou akcí. Přesto nezanikl, a tak 
i kasejovická knihovna se k této akci každý rok přidává. 

Ve spolupráci s mateřskou a základní školou proběhlo 
v knihovně několik besed s dětmi od těch nejmenších školkáčků 
až po čtvrťáky ze základní školy. Ti nejmenší se seznamovali 

s knihami a knihovnou, povídali jsme si o jaru a kytičkách 
a samozřejmě si četli. Děti ze základní školy čekalo povídáni 
o Eduardu Petiškovi, který by letos oslavil 100. narozeniny, 
a samozřejmě čtení z jeho knih. Další beseda nesla název 
Cestujeme kolem světa a nesla se v duchu poznávání 
jednotlivých světadílů a čtení pohádek a příběhů z nich. Některé 
děti překvapily svými znalostmi a jiné si určitě nějaké nové 
poznatky domů odnesly. 

Největší březnovou akcí však byla Noc s Andersenem, která 
se tentokrát konala 22. března. 16 odvážlivců (15 děvčat a 1 
chlapec) se odhodlali strávit noc v knihovně. Čekala je 
dobrodružná cesta za pokladem tajemného čaroděje. 
U jednotlivých pohádkových postav plnili různé úkoly. 
Červená stužka je zavedla až do Pizzerie U Pejska a kočičky, 
kde na ně čekaly další úkoly, ale také výborná pizza. Některé 
děti hned upoutala tajemná cedulka na krku paní majitelky. Po 
vyřešení úkolu nakonec přeci jen putovala do rukou dětí. Po 
opuštění pizzerie jsme zjistili, že už je tma a některé děti přepadl 
strach. Přesto se podařilo splnit zbývající úkoly a dojít až 
k čaroději a vyluštit, kde se ukrývá poklad. 

Potom už následovala příprava na spaní – rozbalit 
karimatky a spacáky, vyčistit zoubky, převléct do pyžámek. 
Před spaním jsme si ještě přečetli pohádku Sněhová královna 
od Hanse Christiana Andersena. Někteří ji slyšeli až do konce, 
ale někteří si ji budou muset přečíst znovu. Ráno na nás čekala 
společná snídaně složená z dobrot, které napekly maminky. 
Zbyl ještě čas na výrobu záložky do knížky. Pak jsme rozdali 
pamětní listy a pohlednice, udělali společnou fotku a poté už se 
děti začaly vracet do náručí svých maminek a tatínků. 

Závěrem bych chtěla poděkovat za pomoc Lucce Weissové, 
Štěpánce Bořkové za možnost okupovat v pátek večer pizzerii 
a maminkám za napečené dobroty.    

                                                                                                                        

                                                               Marie Koutníková

Odpoledne se stylistkou
Každá žena chce být krásná, 

elegantní a in. Nakupujeme spoustu 
oblečení a pak bezradně stojíme 
před plnou skříní s tím, že nemáme, 
co na sebe.

 Dámy, které přišly 11. března 
odpoledne do kulturního centra na 
besedu se stylistkou a vizážistkou 
Danou Beranovou, už ví, co jim 
sluší a jak oblečení vybírat. Paní 
Beranová každé z přítomných žen 
pomohla určit typ její postavy 
a poradila, jaké střihy a doplňky 
jsou pro její postavu vhodné. 

Seznámila nás i s vhodnými barevnými kombinacemi. Nezapomněla poznamenat, že 
barev a vzorů se nemusí bát ani ženy s dřívějším datem narození. Všechny jsme ocenily 
návod, jak uvázat různé šátky na různé způsoby. Co si budeme povídat, každá z nás jich má 
doma spousty a většinou je kolem krku jenom „nějak“ omotáme. Nakonec zbyl také 
prostor pro individuální dotazy a rady. A protože se sebou paní Beranová přivezla kufr 
plný oblečení a doplňků, které byly také k zakoupení, odcházely některé z nás s nějakým 
úlovkem, který nám určitě bude slušet.

 Bylo to skvělé odpoledne a my doufáme, že se s Danou Beranovou v Kasejovicích 
znovu potkáme při nějaké další besedě. 

                                                                                               Marie Koutníková

Rádi byste pomohli  dětem 
z  d ě t s k ý c h  d o m o v ů ,  a l e  n a 
pěstounskou péči si netroufáte? 
Exis tu je  da lš í  možnost ,  a  to 
HOSTITELSKÁ PÉČE.

Proč jsou děti v dětských 
domovech?

Většina dětí žijících v dětských 
domovech má rodinu, která neplní 
svou funkci. Svěření dítěte do 
dě tského domova je  kra jn ím 
opatřením, které soud nařídí, jestliže 

je výchova dítěte vážně ohrožena či vážně narušena. Svěření do 
dětského domova je tak poslední možností, jak dítěti aktuálně 
pomoci. 

Děti do dětského domova velmi často přicházejí 
s negativními zážitky ze své biologické rodiny, také velmi často 
s deficitem ve vzdělávání.

Co je hostitelská péče? 
Hostitelská péče není formou náhradní péče, má jiná 

pravidla než pěstounská péče. Dětem z dětských domovů však 
velmi pomáhá, poskytuje jim lásku a potřebné zázemí, nabízí 
možnost získávat nové zkušenosti, prožívat radostné chvíle. 
Děti vyrůstající v dětských domovech mohou navštěvovat 
rodinu hostitelů o víkendech nebo během prázdnin. Pobyt dítěte 
mimo zařízení v rodině hostitelů probíhá v režimu § 30, Zákona 
o sociálně právní ochraně dětí. 

Jaké jsou hlavní rozdíly mezi hostitelskou péčí
 a pěstounskou péčí?

Děti v pěstounské péči žijí u nové rodiny dlouhodobě, až do 
doby jejich zletilosti. Pěstounské péči předchází schválení 
soudu. Hostitelské péči předchází schválení OSPOD (orgán 
sociálně-právní ochrany dětí).Pěstouni pobírají odměnu 
a měsíční příspěvek na úhradu potřeb dítěte. Hostitelská péče je 
čistě dobrovolnickou pomocí, nejsou s ní spojené žádné 
finanční kompenzace a veškerá péče o dítě včetně případných 
výletů a dalších aktivit jsou hrazeny plně hostitelskou rodinou.

Kdo se může stát hostitelem?
Každý zájemce o hostitelskou péči musí projít určitým 

schvalovacím procesem u OSPOD (odbor sociálně-právní 
ochrany dětí). Základem je čistý trestní rejstřík, psychologické 

vyšetření a šetření v rodině hostitele, které probíhá tak, že 
pracovník OSPOD navštíví zájemce přímo u něj doma. 
Hostitelem může být prakticky kdokoliv. O hostitelskou péči 
mají většinou zájem rodiny s vlastními dětmi, které však mohou 
zajistit zázemí ještě dalšímu dítěti. Bývají to i lidé, kteří své 
vlastní děti nemají nebo ti, jejichž děti už jsou samostatné. 

Co je cílem hostitelské péče?
Cílem je poskytnout dítěti možnost, aby zažil prostředí 

běžně fungující rodiny a tím získal správné vnímání o rodině. 
Neznamená to, že hostitelská rodina nahrazuje stoprocentně 
rodiče, které dítě umístěné v dětském domově má. Velmi 
důležitý je individuální přístup k dítěti v hostitelské rodině, 
který zatím dětský domov neumí plnohodnotně nabídnout 
v rodinných skupinách, kde je 6-8 dětí s jedním pedagogickým 
pracovníkem. Hostitelská péče hlavně přináší jednotlivci nebo 
rodině dobrý pocit z pomoci dítěti a vědomí toho, že dítěti 
umožnili prožít hezké období mimo ústavní zařízení.

Jedna z hostitelek přináší svou zkušenost:
„Naši současnou hostitelskou péči nevnímáme jako 

speciální nárok na nás jako hostitele. Všechno, co jsme dělali 
dosud, děláme dál, jen je nás víc. Začlenění do zcela běžné 
denní rutiny, lidských vztahů širší rodiny i přátel pomáhá dítěti 
rozšířit důvěru, zlepšit komunikaci s jinou sociální skupinou, 
než znalo doposud. A naše odměna? Dobrý pocit z toho, že byť 
třeba jen málo, ale pomůžeme tam, kde ústavní péče prostě 
nestačí, a pak to nejhlavnější, důvěra spokojeného dítěte.“

Rádi byste poskytli dítěti z dětského domova hostitelskou 
péči? 

Nabízíme „Seminář pro veřejnost k hostitelské péči“ za 
účelem navázání spolupráce s potencionálními zájemci, dne 3. 
června 2024, od 16 hodin ve Volnočasovém centru Fénix 
Nepomuk.

V případě jakýchkoliv dotazů k hostitelské péči lze 
kontaktovat ředitele Dětského domova Nepomuk - Mgr. 
Romana Sudu a pracovnice OSPOD Městského úřadu 
Nepomuk - Petru Járovou, DiS, Bc. Simonu Kristovou, Mgr. 
Marcelu Silovskou.

                                                   Petra Járová, Roman Suda

Hostitelská péče může pomoci dětem z dětských domovů lépe 

proplouvat životem

Poděkování 

Děkuji p. Pavlu Vadlejchovi 
ze Záhorčiček za vyřezání 

stromů okolo cesty 
z Bezděkova do Nezdřeva.

řidič autobusu  

Oselecké aktuality 

Dne  31 .  3 .  2024  p roběh la 
v oselecké hospodě tradiční soutěž 
o nejlepší velikonoční nádivku – 
„Oselecký nádivkář“. Tento rok se 
sešlo celkem 16 soutěžících. Vítězem 
se stal p. Chlad L., na druhém místě 
skončil p. Kadič P. a na místě třetím se 
umístil p. Houlík J. a Picka J. 

Dne 30.4.2024 proběhlo od 16 
hod. „stavění májky“ na návsi 
v Oselcích. Májka byla postavena a 
o z d o b e n a  z a  p o m o c i  v š e c h 
návštěvníků akce. Poděkování patří 
všem, kteří na této akci přiložili „ruce 
k dílu“.

                                                                                                                                                                   
                              Václav Houlík
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Březen - do knihovny vlezem

Již od 50. let 20. století je měsíc březen nazýván Měsícem 
knihy. Tehdejší propagátoři využili tuto akci jako nástroj 
osvěty. Jejich cílem bylo, aby se knihy dostaly do všech 
domácností a do povědomí co největšího počtu lidí. Akce měla 
být v praxi využívána na takzvaných „ideologicky rostoucích" 
skupinách jako byla mládež, zemědělci a dělníci, a ti měli být 
přetvořeni na dokonale uvědomělé soudruhy, bezmezně oddané 
socialistickému režimu. Knihovny a knihkupectví měly 
vedoucí slovo a pořádaly nejrůznější akce, besedy či večery 
poezie. Paradoxně do toho tehdejší politici nijak nezasahovaly 
a jejich záměr, přinést knižní osvětu, se pomalu začal naplňovat. 
S příchodem sametové revoluce v roce 1989 přestal být Měsíc 
knihy ministerstvem řízenou akcí. Přesto nezanikl, a tak 
i kasejovická knihovna se k této akci každý rok přidává. 

Ve spolupráci s mateřskou a základní školou proběhlo 
v knihovně několik besed s dětmi od těch nejmenších školkáčků 
až po čtvrťáky ze základní školy. Ti nejmenší se seznamovali 

s knihami a knihovnou, povídali jsme si o jaru a kytičkách 
a samozřejmě si četli. Děti ze základní školy čekalo povídáni 
o Eduardu Petiškovi, který by letos oslavil 100. narozeniny, 
a samozřejmě čtení z jeho knih. Další beseda nesla název 
Cestujeme kolem světa a nesla se v duchu poznávání 
jednotlivých světadílů a čtení pohádek a příběhů z nich. Některé 
děti překvapily svými znalostmi a jiné si určitě nějaké nové 
poznatky domů odnesly. 

Největší březnovou akcí však byla Noc s Andersenem, která 
se tentokrát konala 22. března. 16 odvážlivců (15 děvčat a 1 
chlapec) se odhodlali strávit noc v knihovně. Čekala je 
dobrodružná cesta za pokladem tajemného čaroděje. 
U jednotlivých pohádkových postav plnili různé úkoly. 
Červená stužka je zavedla až do Pizzerie U Pejska a kočičky, 
kde na ně čekaly další úkoly, ale také výborná pizza. Některé 
děti hned upoutala tajemná cedulka na krku paní majitelky. Po 
vyřešení úkolu nakonec přeci jen putovala do rukou dětí. Po 
opuštění pizzerie jsme zjistili, že už je tma a některé děti přepadl 
strach. Přesto se podařilo splnit zbývající úkoly a dojít až 
k čaroději a vyluštit, kde se ukrývá poklad. 

Potom už následovala příprava na spaní – rozbalit 
karimatky a spacáky, vyčistit zoubky, převléct do pyžámek. 
Před spaním jsme si ještě přečetli pohádku Sněhová královna 
od Hanse Christiana Andersena. Někteří ji slyšeli až do konce, 
ale někteří si ji budou muset přečíst znovu. Ráno na nás čekala 
společná snídaně složená z dobrot, které napekly maminky. 
Zbyl ještě čas na výrobu záložky do knížky. Pak jsme rozdali 
pamětní listy a pohlednice, udělali společnou fotku a poté už se 
děti začaly vracet do náručí svých maminek a tatínků. 

Závěrem bych chtěla poděkovat za pomoc Lucce Weissové, 
Štěpánce Bořkové za možnost okupovat v pátek večer pizzerii 
a maminkám za napečené dobroty.    

                                                                                                                        

                                                               Marie Koutníková

Odpoledne se stylistkou
Každá žena chce být krásná, 

elegantní a in. Nakupujeme spoustu 
oblečení a pak bezradně stojíme 
před plnou skříní s tím, že nemáme, 
co na sebe.

 Dámy, které přišly 11. března 
odpoledne do kulturního centra na 
besedu se stylistkou a vizážistkou 
Danou Beranovou, už ví, co jim 
sluší a jak oblečení vybírat. Paní 
Beranová každé z přítomných žen 
pomohla určit typ její postavy 
a poradila, jaké střihy a doplňky 
jsou pro její postavu vhodné. 

Seznámila nás i s vhodnými barevnými kombinacemi. Nezapomněla poznamenat, že 
barev a vzorů se nemusí bát ani ženy s dřívějším datem narození. Všechny jsme ocenily 
návod, jak uvázat různé šátky na různé způsoby. Co si budeme povídat, každá z nás jich má 
doma spousty a většinou je kolem krku jenom „nějak“ omotáme. Nakonec zbyl také 
prostor pro individuální dotazy a rady. A protože se sebou paní Beranová přivezla kufr 
plný oblečení a doplňků, které byly také k zakoupení, odcházely některé z nás s nějakým 
úlovkem, který nám určitě bude slušet.

 Bylo to skvělé odpoledne a my doufáme, že se s Danou Beranovou v Kasejovicích 
znovu potkáme při nějaké další besedě. 

                                                                                               Marie Koutníková

Rádi byste pomohli  dětem 
z  d ě t s k ý c h  d o m o v ů ,  a l e  n a 
pěstounskou péči si netroufáte? 
Exis tu je  da lš í  možnost ,  a  to 
HOSTITELSKÁ PÉČE.

Proč jsou děti v dětských 
domovech?

Většina dětí žijících v dětských 
domovech má rodinu, která neplní 
svou funkci. Svěření dítěte do 
dě tského domova je  kra jn ím 
opatřením, které soud nařídí, jestliže 

je výchova dítěte vážně ohrožena či vážně narušena. Svěření do 
dětského domova je tak poslední možností, jak dítěti aktuálně 
pomoci. 

Děti do dětského domova velmi často přicházejí 
s negativními zážitky ze své biologické rodiny, také velmi často 
s deficitem ve vzdělávání.

Co je hostitelská péče? 
Hostitelská péče není formou náhradní péče, má jiná 

pravidla než pěstounská péče. Dětem z dětských domovů však 
velmi pomáhá, poskytuje jim lásku a potřebné zázemí, nabízí 
možnost získávat nové zkušenosti, prožívat radostné chvíle. 
Děti vyrůstající v dětských domovech mohou navštěvovat 
rodinu hostitelů o víkendech nebo během prázdnin. Pobyt dítěte 
mimo zařízení v rodině hostitelů probíhá v režimu § 30, Zákona 
o sociálně právní ochraně dětí. 

Jaké jsou hlavní rozdíly mezi hostitelskou péčí
 a pěstounskou péčí?

Děti v pěstounské péči žijí u nové rodiny dlouhodobě, až do 
doby jejich zletilosti. Pěstounské péči předchází schválení 
soudu. Hostitelské péči předchází schválení OSPOD (orgán 
sociálně-právní ochrany dětí).Pěstouni pobírají odměnu 
a měsíční příspěvek na úhradu potřeb dítěte. Hostitelská péče je 
čistě dobrovolnickou pomocí, nejsou s ní spojené žádné 
finanční kompenzace a veškerá péče o dítě včetně případných 
výletů a dalších aktivit jsou hrazeny plně hostitelskou rodinou.

Kdo se může stát hostitelem?
Každý zájemce o hostitelskou péči musí projít určitým 

schvalovacím procesem u OSPOD (odbor sociálně-právní 
ochrany dětí). Základem je čistý trestní rejstřík, psychologické 

vyšetření a šetření v rodině hostitele, které probíhá tak, že 
pracovník OSPOD navštíví zájemce přímo u něj doma. 
Hostitelem může být prakticky kdokoliv. O hostitelskou péči 
mají většinou zájem rodiny s vlastními dětmi, které však mohou 
zajistit zázemí ještě dalšímu dítěti. Bývají to i lidé, kteří své 
vlastní děti nemají nebo ti, jejichž děti už jsou samostatné. 

Co je cílem hostitelské péče?
Cílem je poskytnout dítěti možnost, aby zažil prostředí 

běžně fungující rodiny a tím získal správné vnímání o rodině. 
Neznamená to, že hostitelská rodina nahrazuje stoprocentně 
rodiče, které dítě umístěné v dětském domově má. Velmi 
důležitý je individuální přístup k dítěti v hostitelské rodině, 
který zatím dětský domov neumí plnohodnotně nabídnout 
v rodinných skupinách, kde je 6-8 dětí s jedním pedagogickým 
pracovníkem. Hostitelská péče hlavně přináší jednotlivci nebo 
rodině dobrý pocit z pomoci dítěti a vědomí toho, že dítěti 
umožnili prožít hezké období mimo ústavní zařízení.

Jedna z hostitelek přináší svou zkušenost:
„Naši současnou hostitelskou péči nevnímáme jako 

speciální nárok na nás jako hostitele. Všechno, co jsme dělali 
dosud, děláme dál, jen je nás víc. Začlenění do zcela běžné 
denní rutiny, lidských vztahů širší rodiny i přátel pomáhá dítěti 
rozšířit důvěru, zlepšit komunikaci s jinou sociální skupinou, 
než znalo doposud. A naše odměna? Dobrý pocit z toho, že byť 
třeba jen málo, ale pomůžeme tam, kde ústavní péče prostě 
nestačí, a pak to nejhlavnější, důvěra spokojeného dítěte.“

Rádi byste poskytli dítěti z dětského domova hostitelskou 
péči? 

Nabízíme „Seminář pro veřejnost k hostitelské péči“ za 
účelem navázání spolupráce s potencionálními zájemci, dne 3. 
června 2024, od 16 hodin ve Volnočasovém centru Fénix 
Nepomuk.

V případě jakýchkoliv dotazů k hostitelské péči lze 
kontaktovat ředitele Dětského domova Nepomuk - Mgr. 
Romana Sudu a pracovnice OSPOD Městského úřadu 
Nepomuk - Petru Járovou, DiS, Bc. Simonu Kristovou, Mgr. 
Marcelu Silovskou.

                                                   Petra Járová, Roman Suda

Hostitelská péče může pomoci dětem z dětských domovů lépe 

proplouvat životem

Poděkování 

Děkuji p. Pavlu Vadlejchovi 
ze Záhorčiček za vyřezání 

stromů okolo cesty 
z Bezděkova do Nezdřeva.

řidič autobusu  

Oselecké aktuality 

Dne  31 .  3 .  2024  p roběh la 
v oselecké hospodě tradiční soutěž 
o nejlepší velikonoční nádivku – 
„Oselecký nádivkář“. Tento rok se 
sešlo celkem 16 soutěžících. Vítězem 
se stal p. Chlad L., na druhém místě 
skončil p. Kadič P. a na místě třetím se 
umístil p. Houlík J. a Picka J. 

Dne 30.4.2024 proběhlo od 16 
hod. „stavění májky“ na návsi 
v Oselcích. Májka byla postavena a 
o z d o b e n a  z a  p o m o c i  v š e c h 
návštěvníků akce. Poděkování patří 
všem, kteří na této akci přiložili „ruce 
k dílu“.

                                                                                                                                                                   
                              Václav Houlík
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— Prodám palivo - štípané dříví délky 25, 33, 40-50 cm, 
cena od 880 Kč, odřezky z pily, cena 278 Kč/prm, 
stavební řezivo. Tel: 607 816 548

— Prodám byt 3+1 s balkonem v Nepomuku, Na Vinicích I. 
Investoři a RK prosím nevolat! Tel: 704 319 664 

— Prodám asi 50 ks pánských bavl. trik s potiskem vel. 
XXL, málo nošená v dobrém stavu. Cena 20 Kč/ks, při 
odběru min.10 ks 4 páry nových bavl. ponožek vel. 39 - 
42 zdarma. Tel: 603 701 357. Kasejovice.

— Kdo by daroval cibulky krokusů, narcisů, hyacintů, lilií? 
Chci udělat radost ženě. Mockrát děkuji. Tel: 603 429  372

— Nabízím 3D FDM tisk z materiálů PLA a PETG do 
rozměrů 20x20x25 cm včetně modelování.

      Tel: 721 605 869
— Koupím lešení haki, půdní frézu se sečením a valníčkem či 

sekačku samostatně. Kdo daruje cibulky medvědího 
česneku, lilií a jiných nenáročných cibulovin?

       Tel: 703 680 317
— Prodám větší množství knih - thrilery, detektivky, válečné. 

Cena 20 Kč/ks. Při větším odběru sleva. Knihy jsou 
v dobrém stavu, 1x přečtené. Tel. 603 701 357. Kasejovice

— Prodám palivové dřevo, délka 1 m. Tel: 603 393 517.
— Prodám pánské horské kolo pro velkou postavu, měkké 

zadní pneu, asi defekt za 500 Kč, dětské horské kolo cca do 
10 let, zn. Merida, zelené, v perfektním stavu za 1500 Kč. 
Tel: 603 701 357. Kasejovice

Inzerce

Nové knihy:
&  Stanislav Češka: Preventivní vražda
&  Věra Fojtová: Zbav nás od zlého
&  Patricie Gibneyová: Stará tajemství
&  Patrik Hartl: Gazely
&  Charlote Jacobi: Parfumerie Douglas - Impérium snů 
&  Sarah Larková: Zvěrolékařka - Odvážné cesty
&  Karin Lednická: Šikmý kostel III
&  Jana Poncarová: Cyklistka
&  Ladislav Zibura: Všechny cesty vedou do Santiaga 

Výpůjční doba: Po 8-13 hod, Út 12-17 hod.
Tel. 602 429 346, email: knihovna@kasejovice.cz

Informace z kasejovické knihovny

SPOLEK PRO PODHŮŘÍ, Z.S.  VÁS SRDEČNĚ ZVE NA

POSEZENÍ PŘI MUZICE 
 PEPY NAUŠE

SOBOTA 22.6.2024 od 15 hod.

NA PODHŮŘSKÉ NÁVSI


